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Haig de dir que, per part de l'Administració, fa pocs dies varem dedicar 
a Sant Pere de Rodes una llarga jornada de reflexió, precisament, davant el 
mateix monument. Hi varem anar arqueolegs, arquitectes i tecnics de la cons-
trucció i, naturalment, també els qui en teníem la responsabilitat dins la 
Direcció General del Patrimoni Artístic. Vam veure que la cosa era molt 
seriosa, que s'havien d'escoltar tates aquestes aportacions que s'estan fent 
no únicament les d 'ara, sinó les que han de venir. O sigui, que a aquesta 
lectura de la qual parlaven tant el doctor Palol com el doctor Ainaud, com 
el doctor Pladevall, a aquesta lectura, jo diría que s'hi hauria d'afegir el fet 
d'escoltar el monument, sentir que et diu, perque els monuments parlen 
i les pedres parlen, pero el que passa és que se'ls ha d'escoltar molt bé perque 
parlen molt baixet. A més, qualsevol cosa la pots entendre malament, pero 
has d'intentar de tornar-la a escoltar una altra vegada, perque potser al final 
!'arribaras a entendre bé. No cal dir que hi han uns elements que necessiten 
una consolidació urgent. El fet que s'hagi evitat, donant una coberta a 
l'Església, que hi passés l'aigua, és un fet important perque evita una de
gradació. Pero pensem que hi ha unes parets, unes parets que fa anys, molts 
anys, que diuen que poden caure i que un bon día poden caure de veritat. 
No perque faci molts anys que no cauen, vol dir que no puguin caure, 
és que poden caure i, a més, ens hi hem trobat en altres llocs. Per tant, és 
necessaria una urgent consolidació sense que aixo hagi d'afectar per a res 
tata la possible lectura que ens pugui donar l'edifici. En primer lloc, dones , 
s'han de consolidar aquells elements que es poden perdre. D'altra banda, 
abro ens permetra que es pugui escoltar, que es pugui fer aquesta lectura 
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deis arqueolegs, aquesta lectura que els arqueolegs, els estudiosos, els historia
dors ens han de fer del monument. Aquesta consolidació s'haura de fer en 
unes fases, perque no es pot fer tot alhora, que ens permetin d'actuar en uns 
llocs determinats que són els que corren més pressa. Aixo ja es fa, per 
aixo hi ha aquest equip que ha parlat aquí i ha explicat les coses, ja s'hi 
treballa, pero es tracta de donar-hi una major continultat. Al costat d'aixo, 
també s'ha dit que cal portar-hi l'electricitat, i per aixo hi ha els diners 
preparats. I si no hagués estat, potser s'ha dit aquí, que la companyia 
d'electricitat que ha de portar la línia d'alta tensió a aquella zona ha 
modificat el seu emplar;:ament, a hores d'ara ja s'estaria executant aquesta 
obra. Aixo és absolutament necessari, coro també ho és d'adequar, i se n'ha 
parlat, uns serveis mínims, perque aquella zona és infradotada en aquest sentit. 
Pensem que aquest estiu, en un día, hi ha hagut 1.500 persones que l'han 
visitat, i no cal dir els problemes que aixo comporta i també el mal que 
poden fer, segons on es fiquin, ja saben tots vestes que hi ha una vigilancia 
molt petita. D'una banda hi ha, dones, unes necessitats d'actuació rapida 
per a resoldre aquests mils serveis i aixo val molts diners (portar l'electricitat 
a Sant Pere de Rodes és una operació a la ratlla dels 15 milions de pessetes). 
Unes altres necessitats, en canvi, són menys cares, per exemple, arreglar uns 
serveis que ens permetin de tenir un mínim d'aigua, i aixo també és necessari. 
I alhora hi ha d'haver unes actuacions que permetin d'actuar a uns arqueo
legs i que els resultats que aquesta lectura ens doni, ens permetin d'actuar 
ja a base d'intervenir-hi d'una manera clara els arquitectes, a part d'aquesta 
consolidació urgent que ha de ser feta d'una manera tan respectuosa que 
eviti qualsevol deterioració d'allo que pugui sorgir en el futur. I naturalment 
aixo s'ha de fer amb una estratigrafía ben feta. I tot el que ja ens demanava 
el doctor Palol, ja ell va mirar de fer-ho al millor possible. És un gran mo
nument que requereix que s'hi dediqui, en la mesura del que tenim, el que 
calgui. Aquest és el camí que ens sembla més assenyat, més eficar;: i que, 
alhora, ens ha de permetre que aquest monument es pugui donar a coneixer 
a tot aquest públic que hi va d'una manera respectuosa. Tota aquesta actuació 
inclouria també aquesta muntanya i els monuments que hi són al costat. 
Perque no n'hi ha prou que se salvi Sant Pere, sinó que hi ha Sant Salvador, 
hi ha Santa Helena i hi ha també la muntanya i el seu paisatge, que desgra
ciadament, s'ha deteriorat. Així, que la cosa és complicada i requereix un 
gran esforr;: i tenim ganes de fer-lo, aquest esforr;:. I, és dar, llavors, el que 
sí que s'ha de dir és agrair tota la aportació que vestes han fet. Veritablement, 
veure que hi ha un centenar de persones que s'interessen grades a la crida 
dels Amics de l'Art Romanic, s'interessen així per Sant Pere de Rodes, és 
molt encoratjador. Jo diría que és sentir un suport que no és comú. I aixo 
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s'ha d'agrair a tots els qui hi han participat, als qui ho han organitzar i als 
qui ens han donat a coneixer el fruit de llurs estudis i dels que vindran 
altra pregunta. Jo estic disposat a respondre-la. Ara hem de clausurar aquest 
colloqui. Estic a la vostra disposició i agraeixo a tots els estudiosos, els 
historiadors, els arquitectes que són aquí, els arqueolegs, els qui no tenint 
cap títol, dones , s'ho estimen, perque és, precisament, amb aquesta estima 
que podem fer feina . 




